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konieczność szukania nowych, prece
densowych rozwiązań.

W sobotę 10 czerwca br. goście 
zwiedzili W arszawę, zapoznając się z 
dotychczasowymi osiągnięciam i odbu
dowy i rozbudowy naszej stolicy, a 
także z jej zabytkam i i ku ltu rą .

W tym  sam ym  dniu delegacja adwo
k atu ry  francuskiej udała się do Domu 
wypoczynkowego adw okatury  w  K a
zim ierzu Dolnym, serdecznie podejm o
w ana tam  przez dziekana Rady Adwo
kackiej w  L ublin ie  adw. Jerzego K ieł- 
bowicza, w icedziekana adw. Edw arda 
M łynarskiego i dziekana W ydziału P ra 
w a UMCS w  Lublinie adw. Ja n a  Ma- 
larczyka. Zabytki renesansu polskiego 
w  tym mieście, tak  charakterystyczne 
dla naszej arch itek tu ry , wzbudziły 
w ielkie zainteresow anie gości.

Delegacja adw okatury  francuskiej 
przyjm ow ana była wszędzie w  sposób 
bardzo serdeczny, zgodnie z wiekową 
tradycją przyjaźni polsko-francuskiej 
łączącej oba nasze narody.

W pływ praw odaw stw a francuskiego 
na ustaw odaw stw o polskie był zawsze

znaczny, a francuska szkoła praw nicza 
odegrała — jak  wiadomo — dużą rolę 
w historii p raw a polskiego. Je st więc 
rzeczą niezm iernie in teresu jącą — nie 
tylko z punk tu  widzenia teorii praw a 
porównawczego, lecz przede wszystkim 
z punktu  wadzenia prak tyk i — żeby 
dokonywać w ym iany doświadczeń p ra 
wniczych odnoszących się do systemów 
praw nych dwóch różnych krajów .

Koledzy francuscy przebyw ali w  P ol
sce na zaproszenie Prezydium  Naczel
nej Rady Adwokackiej. Pobyt ich był 
zorganizowany przez Kom isję W spół
pracy z Zagranicą przy Naczelnej R a
dzie Adwokackiej. W czasie pobytu go
ści tow arzyszyli im  członkowie P rezy
dium NRA w raz z prezesem  NRA adw. 
drem  Zdzisławem Czeszejką, a  ponadto 
adw. adw.: H alina P iekarska, M aria 
D uszyńska-Tarnow ska, A ndrzej Ł apiń
ski, Zygm unt Olchowicz, Lech Zbie- 
rański i niżej podpisany — jako człon
kowie Komisji W spółpracy z Z agra
nicą.

adw. Zbigniew  Czerski

II. Z  życia izb adwokackich

I z b a  b i a ł o s t o c k a

Doroczne W alne Zgrom adzenie Dele
gatów  Białostockiej Izby Adwokackiej 
obradow ało w  tym  roku  w  dniu 22 
kwdetnia. Uczestniczyło 63 delegatów 
na ogólną liczbę 67 w ybranych.

O brady otw orzył dziekan Rady adw. 
Ireneusz Boliński, k tóry  pow itał przy
byłych na zgrom adzenie gości w  oso
bach: przedstaw iciela M inistra S p ra 
wiedliwości sędziego Czesława Kluczy
ka, przedstaw iciela KW PZPR w  Bia
łym stoku tow. Cudowskiego, rep rezen
tan ta  Naczelnej Rady Adwokackiej — 
sekretarza NRA adw. Edm unda M azu
ra, w iceprezesa Sądu W ojewódzkiego 
w  Białym stoku M ariana Solarczyka 
oraz przedstaw iciela szefa P roku ratu ry

W ojewódzkiej w B iałym stoku p roku ra
tora H enrykę Pancewicz.

Na w niosek dziekana Rady delegaci 
w ybrali jednogłośnie na przew odniczą
cego Zgrom adzenia adw. Sergiusza De
ka z Ełku. O bejm ując przewodnictwo 
obrad adw. S. Dek zaproponował, aby 
m inutą ciszy uczcić pam ięć zm arłych 
w okresie od ostatniego W alnego Zgro
m adzenia kolegów-adwokatów : Józefa 
Sychą, W itolda N eum ana i Rom ana 
Maliszewskiego.

Uroczystym akcentem  obrad było 
wręczenie przez sek re tarza  NRA adw. 
Edm unda M azura Złotej Odznaki „Ad
w okatura PR L” przyznanej jeszcze w
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roku ubiegłym adw. W itoldowi W en- 
clikowi.

W wygłoszonym spraw ozdaniu z 
działalności Rady Adwokackiej dziekan 
adw. Ireneusz Boliński omówił główne 
problem y Izby, zapoznając zebranych 
z ak tualną  polityką kadrow ą, działal
nością stałych kom isji przy WRA, w y
nikam i pracy zespołu w izytatorów , p ra 
cą ośrodków doskonalenia zawodowego 
oraz coraz lepszym i w arunkam i lokalo
wymi zespołów adw okackich Izby. W 
swym w ystąpieniu mówca poświęcił 
także sporo uwagi zagadnieniu etyki 
zawodowej oraz stosunkom  m iędzyludz
kim  w środowisku adwokackim . Omó
w ił także ważną spraw ę w spółpracy 
adw okatury z pozostałymi współczyn
nikam i w ym iaru  sprawiedliwości, tj. 
z sądam i i p rokura tu rą . Dziekan 
stw ierdził, że również ze strony czyn
ników politycznych istn ieje  pełne zro
zum ienie i pomoc w  rozw iązyw aniu 
trudnych problem ów środowiska adw o
kackiego.

Z kolei zabrał głos skarbnik  Rady 
adw. S tanisław  K ostka i omówił szcze
gółowo spraw y finansow e Izby. Pod
kreśla jąc szereg trudności budżeto
wych, z jakim i boryka się obecnie R a
da, skarbnik  zaproponował podwyższe
nie składki na Radę o 0,5%. N astępnie 
spraw y Komisji socjalno-bytow ej przy 
WRA omówiła przewodnicząca tej Ko- 
Kom isji adw. A lina Cylwik.

W toku dyskusji, jak a  się w ywiązała, 
wypowiedzi zabierających głos kolegów 
(a mianowicie: adw. Ryszarda Zdziar
skiego, adw. B ronisław a Daniszewskie
go, adw. S tanisław a Malinowskiego, 
adw. Lucjana K araczuna, adw. Je rz e 
go K orsaka, adw. S tanisław a K rasow 
skiego, adw. W ładysława G aw rońskie
go, adw. Leszka Kozła i adw. A ndrze
ja  Mireckiego) dotyczyły przede w szy
stkim  aktualnych sp raw  Izby oraz ca
łego środowiska adwokackiego. P o ru 
szono między innym i spraw y należy
tego funkcjonow ania sam orządu adw o
kackiego, mówiono o charak terze i roli

pracy zawodowej adw okatów  oraz o 
w zajem nej życzliwości i koleżeńskości 
w  środow isku adwokackim . Podniesiono 
także spraw y zw iązane z wysokością 
sk ładai na Radę, a także problem y do
tyczące przechodzenia adw okaów -em e- 
ry tów  i rencistów  na pracę w  ograni
czonym zakresie. W im ieniu grupy ap li
kantów  adw okackich Izby przem aw iał 
apl. Tadeusz Olesiuk, k tó ry  ¡» ruszy ł 
spraw ę szkolenia ap likan tów  na tle no
wego regulam inu aplikacji adw okackiej 
oraz spraw y socjalno-bytow e środow i
ska aplikanckiego Izby.

Z abierając głos w  im ieniu Rady N a
czelnej, przedstaw iciel NRA adw. E d
m und M azur w  pierw szej części swego 
obszernego i ciekawego w ystąpienia 
naw iązał do głosów w  dyskusji. Mówca 
stw ierdził, że zgodnie ze stanowiskiem  
Naczelnej Rady A dw okackiej zespoły 
adw okackie m ają  praw o i muszą się 
wypowiadać co do tego, czy członko
wie danego zespołu chcą, żeby jeden 
lub  więcej kolegów mogło pracować w 
ograniczonym  wym iarze. Chodzi tu  bo
wiem  o to, że ciężar partycypacji w 
u trzym aniu  zespołu przerzuca się na 
innych kolegów-członków, k tórzy  p ra 
cują w pełnym  wym iarze. Ta w łaśnie 
przesłanka legła u podstaw  uchwały 
NRA w  tym  względzie. Mówiąc nastę
pnie o zm ienionej ordynacji wyborczej 
delegatów  reprezentu jących  adwokatów  
nie zatrudnionych w  zespole adw okac
kim, przedstaw iciel NRA stw ierdził, że 
było to  konieczne, albowiem  w ytw orzy
ła się n iepraw idłow a p rak tyka  przy 
poprzednim  system ie wyborczym, pole
gająca m ianow icie na tym , iż m niejsza 
liczba biorących udział w  zebraniu 
wyborczym  adw okatów  w ybierała w ię
kszą liczbę delegatów. T aka sytuacja 
była niepraw idłow a i dlatego zaszła 
konieczność odpowiedniej zmiany. Obe
cnie adwokaci nie pracujący w  zespole 
adw okackim  w ybierają  delegatów  w  li
czbie stanow iącej połowę obecnych na 
danym  zebraniu adwokatów . S ekretarz 
NRA omówił także zagadnienia zw ią
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zane z podniesieniem  płac aplikantów  
adw okackich stw ierdzając, że po osta t
niej podwyżce w yczerpany został w  ca
łości Fundusz C entralny  Szkolenia 
A plikantów  A dwokackich i wobec tego 
dalsze podwyższenie poborów ap likan- 
ckich stało  się w  chwili obecnej n ie 
możliwe. Nic jednak  nie stoi na prze
szkodzie, aby poszczególne izby adw o
kackie, w ram ach swoich możliwości, 
pom agały w - spraw ach socjalno-byto
wych swoim aplikantom . N astępnie 
adw. Edm und M azur zaapelował w 
im ieniu  NR.A, aby z konta 34-a 50°/o 
w pływ ów  było przekazyw ane na rzecz 
Naczelnej Rady w  celu umożliwienia 
kontynuow ania rozpoczętych prac re- 
m ontow o-adaptacyjnych w  nowo uzys
kanych budynkach przeznaczonych na 
potrzeby Naczelnej Rady.

W drugiej części swego w ystąpie
nia adw. E. M azur poinform ował ze
b ranych  o podjętej przez NRA szero
kiej działalności w  zakresie doskona
lenia i rozwoju praw a. Powołane zo
sta ły  m ianow icie przez Naczelną Radę 
A dw okacką specjalne kom isje z za
k resu  praw a cywilnego i karnego. 
K om isje te otrzym ały do szczegółowe
go opracow ania 18 zagadnień z posz
czególnych dziedzin praw a. Między in 
nym i mówca zasygnalizował, że np. z 
dziedziny praw a rodzinnego kom isja 
pow ołana przez NRA w ypow iada się 
za praw nym  uregulow aniem  insty tucji 
konkub ina tu  i separacji faktycznej 
m ałżonków. Istn ie je  także konieczność 
podniesienia rangi posiedzenia pojed
nawczego w  spraw ach rozwodowych. 
Z zakresu p raw a  rzeczowego natom iast 
zachodzi konieczność zm iany zasad 
p ierw okupu oraz insty tucji w ieczyste
go użytkowania. Z kolei — z zakresu 
p raw a zobowiązaniowego zm iany w y
m aga insty tucja zadośćuczynienia za 
krzyw dę m oralną, a także konieczność 
dostosowania insty tucji gw arancji do 
zm ienionych w arunków  i w  in teresie 
ochrony klienta. W ram ach  zaś proce
du ry  cywilnej istnieje konieczność

w prow adzenia kontroli sądowej decyzji 
adm inistracyjnych, a także obowiązko
wej zm iany składu sądu po uchyleniu 
spraw y i przekazaniu jej do ponow ne
go rozpoznania przez instancję rew i
zyjną. W reszcie z zakresu praw a k a r 
nego w ym aga zm ian m.in. prob lem aty
ka osobopoznawcza oskarżonego, udział 
ław ników  w  rozpraw ach i sposoby ich 
powoływania, nowe zdefiniowanie p rze
stępstw a ciągłego, a nadto konieczność 
szerszego udziału obrońcy w  postępo
w aniu przygotowawczym i w ykonaw 
czym oraz spraw a wysokości opłat są 
dowych w  razie nieuwzględnienia r e 
wizji oskarżonego. Po dokładnym  opra
cowaniu w spom nianych kw estii kom i
sje przedstaw ią odpowiednie postu la
ty  Naczelnej Radzie Adwokackiej, a ta 
z kolei sk ieru je te postu laty  do w łaści
wych organów  naczelnych.

P rzedstaw iciel M inistra S praw ied li
wości sędzia Czesław Kluczyk podkre
ślił na w stępie rolę i znaczenie adw o
katu ry  w  kształtow aniu świadomości 
praw nej obywateli. Zapoznał także de
legatów  z głównymi k ierunkam i pracy 
reso rtu  sprawiedliwości w zakresie do
skonalenia prawa. Poinform ow ał, że w 
opracow aniu są projekty  nowych ustaw : 
o przedsiębiorstw ach państwowych, o 
ochronie rodziny i zapobieganiu de
m oralizacji nieletnich, o ochronie gos
podarki żywnościowej oraz o w łaści
wym przebiegu resocjalizacji skaza
nych. Zaznaczył, że M inisterstw o 
Sprawiedliwości przyw iązuje dużą w a
gę do system atycznej popraw y pracy 
zespołów adw okackich i roli k ierow ni
ka zespołu. Mówca przekazał zebra
nym  pozdrowienia od kierow nictw a 
reso rtu  Sprawiedliwości.

Na zakończenie obrad koledzy dele
gaci w  jaw nym  głosowaniu zatw ierdzi
li spraw ozdanie dziekana Rady, jak 
rów nież udzielili Radzie absolutorium . 
Zebrani przyjęli także większością gło
sów pro jek t podwyższenia składki na 
rzecz Rady.

adw. Jerzy  Korsak


